
50074 - آیا فروش هدایای مربوط به اعیاد کافران جایز است؟

سوال

کارخانه‌ای که هدایای شیشه‌ای مانند شیشه‌ی عطر و شمعدان تولید می‌کند به من پیشنهاد داده تا به عنوان
مسئول صادرات نزد آنان مشغول به کار شوم، اما از من خواسته‌اند در اعیاد نصرانی‌ها )کریسمس( هدایای

شیشه‌ای مخصوص جشن آنان مانند صلیب و مجسمه تولید کنیم. آیا چنین کاری جایز است؟ به ویژه آنکه پس از
نعمت هدایت و علم و حفظ کتاب خدا می‌ترسم مرتکب معصیت او شوم.

پاسخ مفصل

بر هیچ مسلمانی جایز نیست در اعیاد کفار مشارکت کند؛ فرقی نمی‌کند این مشارکت با حضور در مراسمشان
باشد یا با اجازه دادن به آنان به صورت فروش کالاهای متعلق به جشن آنان.

شیخ محمد بن ابراهیم ـ رحمه الله ـ در نامه‌ای به وزیر بازرگانی چنین نوشتند:

»از محمد ابراهیم به جناب وزیر تجارت؛ السلام علیکم ورحمة الله وبرکاته. و بعد:

به من گفته‌اند که برخی از بازرگانان در سال گذشته هدایای ویژه‌ی مناسبت عید سال نو مسیحی از جمله درخت
سال نو مسیحی را وارد کرده‌اند و برخی از شهروندان اقدام به خرید این هدایا و اهدای آن به خارجیان مسیحی

مقیم در کشور ما کرده و در این عید شرکت نموده‌اند.

این کاری است منکر که شایسته نبود انجامش دهند و شکی در این نیست که شما به عدم جواز آن آگاهی دارید و
می‌دانید که اهل علم بر ممنوعیت مشارکت با کفارِ مشرک و اهل کتاب در اعیادشان اتفاق نظر دارند.

بنابراین امیدواریم که از ورود این هدایا و آنچه در حکم آن قرار دارد و ویژه‌ی اعیاد آنان است به کشور جلوگیری
نمایید«.

)فتاوی الشیخ محمد بن ابراهیم: ۳/ ۱۰۵(.

و از شیخ عبدالعزیز بن باز ـ رحمه الله ـ پرسیده شد: برخی از مسلمانان در اعیاد نصرانیان شرکت می‌کنند.
توصیه‌ی شما چیست؟

ایشان چنین پاسخ دادند:
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»مشارکت با نصرانیان و یهودیان یا دیگر کفار در اعیادشان برای هیچ مرد و زن مسلمانی جایز نیست، بلکه ترک

آن واجب است زیرا »هر که خود را به قومی شبیه سازد از آنان است« و پیامبر ـ صلی الله علیه وسلم ـ ما را از
شبیه ساختن خود به آنها و تاثیر گرفرتن از اخلاقشان نهی نموده است. پس لازم است که مرد و زن مومن از این
مساله برحذر باشد، و برایشان جایز نیست که به هیچ صورت در این زمینه کمک کنند زیرا این اعیاد مخالف شرع

است و شرکت در آن و همکاری با اهل آن جایز نیست و نه حتی کمک کردن آنان با آوردن چای و قهوه و امور
دیگر مانند ]قرض دادن[ ظروف و مانند آن، زیرا الله سبحانه و تعالی می‌فرماید:

﴾ ]مائده: ۲[ ابِ قَ يدُ الْعِ دِ نَّ اللّهَ شَ واْ اللّهَ إِ قُ اتَّ انِ وَ وَ دْ الْعُ لَى الإِثْمِ وَ نُواْ عَ اوَ لاَ تَعَ ى وَ وَ قْ التَّ لَى الْبرِّ وَ نُواْ عَ اوَ تَعَ ﴿وَ

)و در نیکوکاری و پرهیزگاری با یکدیگر همکاری کنید و در گناه و تجاوزگری با یکدیگر همکاری نکنید و از الله پروا

کنید که الله سخت کیفر است(.

و مشارکت با کافران در اعیادشان نوعی از همکاری در زمینه‌ی گناه و تعدی است«.

)مجموع فتاوی الشیخ بن باز: ۶/ ۴۰۵(.

در بیانیه‌ی علمای کمیسیون دائم فتوا درباره‌ی جشن‌های هزاره )سال ۲۰۰۰ میلادی( آمده است:

»ششم: برای مسلمان جایز نیست که در هیچ زمینه‌ای از زمینه‌های همکاری و مشارکت در اعیادشان شرکت

جوید، مانند: علنی ساختن اعیاد آنان و اعلام آن، از جمله این ]جشن‌های[ هزاره، و نه دعوت به آن به هر
وسیله، چه این دعوت از طریق رسانه‌ها باشد یا نصب ساعات و تابلوهای دیجیتال یا تهیه‌ی لباس‌ها و

هدایای یادگاری یا چاپ کارت پستال و دفتر یا تخفیف‌های تجاری و جوائز مادی به این مناسب و یا برگزاری
فعالیت‌های ورزشی و یا نشر نشانه‌ها و نمادهای مربوط به این مناسبت«.

بنابراین برای شما برادر گرامی مشارکت در ساخت هر چیزی که متعلق به اعیاد کفار هست جایز نیست. این کار را
به خاطر الله متعال ترک کنید و خداوند نیز ان شاءالله در عوض کار بهتری برایتان میسر خواهد ساخت.

والله اعلم
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